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ážení spoluobčané,  
máme před sebou zimní období a s ním spojený 
i předvánoční čas. Během tohoto roku se toho v obci událo 

dost. Pro mě a myslím ani pro vás nebyl tento rok vůbec 
jednoduchý, nesl se ve znamení hospodářské a energetické krize. 
Dnes a denně na nás ze všech médií dýchala samá negace. 
Uvědomujeme si, jaké je to finanční zatížení pro občany, a proto 
jsme se rozhodli, že vám alespoň trochu finančně pomůžeme, 
a to odpuštěním poplatku za svoz a likvidaci odpadů. Osvobozeni 
budou senioři nad 65 let věku, občané, kteří mají přiznanou 
invaliditu III. a II. stupně, děti a studenti. Věřím, že i tímto trochu 
finančně pomůžeme. Byli a jsme tu stále pro vás, řešíme vaše 
podněty a snažíme se pomáhat, jak jen to je možné.  
Na podzim tohoto roku proběhly volby a občané rozhodli o novém 
složení zastupitelstva, velmi si výsledku vážíme a uděláme 
maximum k  rozvoji obce a vaší spokojenosti. Je to pro nás velký 
závazek a budeme se snažit, abychom vás nezklamali.  
V  letošním roce se nám dařilo uspořádat všechny kulturní akce, 
o  které v  obci opravdu není nouze. Jak říkám, kultura je velmi 
důležitá a udává směr, jakým obec pracuje s  občany. V  nedávné 
době bylo období, kdy tyto akce nemohly být, a tak doufám, že už je 
to pryč a my se budeme  snažit o co nejčastější kontakt mezi občany, 
abychom si mohli vyměňovat zkušenosti, zážitky nebo se jen 
pobavit. Společně jsme rozsvítili stromeček, kde nám vystoupily 
děti z mateřské školy a celý podvečer byl doplněn čertovským rejem 
a návštěvou Mikuláše a anděla, kteří obdarovali děti  malým 
balíčkem. Všichni  se mohli občerstvit trdelníkem a dospělí 
svařáčkem. Pro období adventu máme před školou umístěný 
dřevěný Betlém, proběhlo tradiční zpívání v kapli Navštívení Panny 
Marie ve Velkém Grunově, kde vystoupil pěvecký sbor Zpěvandule. 

NENECHTE SI UJÍT: 
4. 12. - Koledy u stromečku / 10. 12. - Vánoční dílny / 17. 12. - 
Zábava SDH / 23. 12. - Betlémské světlo / 31. 12. - Silvestrovský 
gulášek / 21. 1. - Ples FK Brniště / 11. 2.  - Obecní ples  
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA

Akce měla své charisma, jelikož kaple má 
specifickou akustiku a písně zde nádherně zněly. 
Před Vánoci se uskuteční zpívání koled 
u  vánočního stromečku, předvánoční zábava, 
zpívání dětí na schodech u Základní školy Brniště. 
Poslední den před Vánoci si místní skupina YMCA 
sever připravila tradiční akci, a to rozdávání 
Betlémského světla a letos spojené i se zpíváním.  
Lidé si zde mohou zapálit svíčku nebo petrolejku 

a  děti mají připravené dílničky s výrobou 
vánočních ozdob. 
Přeji vám krásný a pohodový advent. Vánoce jsou 
svátky klidu a lásky, tak si je užijte se svými 
nejbližšími, s  rodinou i s  přáteli. Nechte starosti 
stranou a radujte se třeba i z maličkostí. Krásné 
Vánoce a do roku 2023 vám přeji hodně štěstí, 
lásky a hlavně zdraví. 

  Mgr. Michal Vinš, starosta obce 

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

a prvním jednání zastupitelé nejdříve 
s c h v á l i l i z á p i s z  u s t a n o v u j í c í h o 
zastupitelstva a pak začali jednat podle 

schváleného programu. Důležitým bodem bylo 
schvalování zřízení a složení komisí (výbory 
schválilo ZO na ustanovujícím zasedání):
Komise životního prostředí a zemědělství                                                                                               
Předseda: Ing. Jediný Igor 
Č lenové: Mgr. Rapprich Vladis lav PhD. , 
Bc. Löblová Lucie, Jablečník Milan  
Sportovní komise 
Předseda: Luft Petr                
Č l e n o v é : B a r t o š V á c l a v, M a t y s To m á š , 
Mgr. Gottfried Martin  
Kulturní komise 
P ř e d s e d a : M g r . H o r á č k o v á L i b u š e                                                                     
Členové: Valenta Rudolf, Bc. Kabešová Kateřina, 
DiS., Serdelová Anna  
Výběrová komise 
Předseda: Mgr. Vinš Michal 
Místopředseda: Ing. Jediný Igor            
Členové: Bc. Kabešová Kateřina, DiS., Luft Petr, 
projektant 
Redakční rada  
Šéfredaktorka: Mgr. Horáčková Libuše 
Členové: Bc. Kabešová Kateřina, DiS., Ing. Jediný 
Igor, Mgr. Gottfriedová Dagmar, Mgr. Povolná 
Michala, Vinšová Nina 
Dále pak zastupitelé schvalovali investice 
do  zvelebovaní areálu FK Brniště se sídlem ve 
Velkém Grunově.  V  desátém usnesení schválili 
odměny pro členy komisí a  občany tvořící 
nadhodnoty pro obec  v  celkové výši 71.350 Kč. 
Následně se schvalovaly nájmy, prodeje a koupě 
pozemků. Podrobnosti naleznete na webu obce. 

V  diskusi byla velká pozornost věnována 
příspěvkům občanů a na závěr starosta pozval 
všechny přítomné na další jednání zastupitelstva. 
  

Poděkování   
Dovoluji si tímto poděkovat za velkorysý dar od 
paní Anny Drbohlavové z  Hlemýždí, a to za 
květinu dodanou na chodbu budovy obecního 
úřadu, která velice ozdobila vstupní prostor. Pokud 

b y n ě k o m u 
p o d o b n é 
květiny doma 
p ř e b ý v a l y , 
m ů ž e m e v e 
vstupu na OÚ 
udělat  malou 
b o t a n i c k o u 
zahradu.  Ještě 
jednou díky.

Ing. Igor Jediný, 
místostarosta

Č. DATUM ČAS MÍSTO

3. 14. 12. 2022 17:30 zasedací místnost OÚ

4. 18. 01. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

5. 22. 02. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

6. 19. 04. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

7. 24. 5. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

8. 21. 06. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

9. 30. 08. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

10. 20. 09. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

11. 25. 10. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

12. 22. 11. 2023 17:00 zasedací místnost OÚ

13. 13. 12. 2023 16:30 zasedací místnost OÚ
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STAVBY

odařilo se nám plně dokončit tři stavby, a to 
osvětlení na chodníku u zinkovny, výtah 
v  budově úřadu a Kombinovanou sportovní 

střelnici. Veřejné osvětlení na chodníku u zinkovny je 
dokončené a chodci se zde mohou pohybovat bezpečně. 

I výtah u budovy úřadu je dokončený, nyní čekáme na 
kolaudaci a uvedení do provozu. Dokončení jsme stihli 
dřív, než jsme očekávali, a to i přes velké problémy na 
počátku stavby. Věřím, že výtah ocení hlavně starší a 
nemocní občané, kteří se na poštu, k lékaři nebo na úřad 
dostanou bez větší námahy. Je přístupný z  přízemí 
budovy úřadu nebo ze zadního parkoviště. 

Kombinovaná sportovní střelnice je dokončená a 2. 12. 
2022 proběhlo slavnostní otevření s ukázkou střeleckých 
dovedností. Věřím, že střelnice bude hojně využívána 
dětmi, které nebudou muset trávit čas u počítačů, ale 
budou se moct sportovně rozví jet . Výstavbu 
Kombinované sportovní střelnice nám finančně 

podpořila Národní sportovní agentura a Liberecký kraj, 
za což jim velmi děkujeme. 

Stále pokračujeme s výstavbou chodníku v  Luhově, 
který do zimy bude pochozí a na jaře doděláme pouze 
terénní úpravy a obezdění propustků. 

Silnice 3. třídy 27011 z Velkého Grunova směr Jablonné 
v  Podještědí pokračuje. Na části komunikace byly 
položeny vrchní asfalty a celá komunikace bude 
průjezdná nejpozději do 15. prosince. Na jaře se bude 
pokračovat drobnými pracemi a stavba se posune za 
náves ve směru k  Velkému Valtinovu, kde se bude 
rovněž rekonstruovat celá komunikace a opravovat 
most. Všem občanům a návštěvníkům obce chci 
poděkovat za trpělivost při výstavbě. Nebylo to vždy 
jednoduché, ale opravit jsme to chtěli a hlavně 
potřebovali. 😊

                                        Mgr. Michal Vinš, starosta obce 
                                                                                                                         

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

POSLANECKÁ SNĚMOVNA

listopadu jsem byl pozván poslancem 
Ing.  Vítem Vomáčkou, MBA na jednání  
p o d výb o r u p r o r o z v o j v e n k o v a 

do  Poslanecké sněmovny, kde se řešil provoz České 
pošty s. p. v malých obcích, jejich současný stav a výhled 
do následujících let. Za mě je velmi důležité, aby pošty 
v  malých obcích zůstaly, protože plní určitou sociální 
a  společenskou funkci. Občané se zde potkávají, 
diskutují a vyměňují si názory. 

Velmi si tohoto pozvání vážím, jelikož i menší obce 
mají k této problematice co říct. Jednání byl přítomen 
generální ředitel České pošty Ing. Roman Knap i její 
výkonný ředitel Ing. Miroslav Štěpán. Oba ředitelé 
informovali o tom, že se v malých obcích pošty rušit 
nebudou, proběhne transformace pouze ve městech, což 
je pro nás skvělá informace. Pošta je na rozcestí velkých 
změn a musí se rozhodnout, jakým směrem se bude 
vyvíjet, což s sebou nese i změnu legislativy, se kterou se 
podle sdělení poslanců počítá. 

Ocenil jsem změnu otevření poboček do 18 hodin, což 
reflektuje potřeby pracovního trhu a přibližuje se 
potřebám občanů. Navrhl jsem drobnou změnu 
v otevření poboček do 19 hodin 2 dny v týdnu. Dále jsem 
navrhl, zda by nemohly být uvedeny v praxi 
samoobslužné kiosky na zásilky (dopisy všeho typu), 
které by uměly ověřit identitu občana podle čipových 
občanských průkazů a byly by přístupné 24 hodin 
denně. Tím by pošta byla dostupnější pro občany.  Bylo 
mi sděleno, že se návrhem bude pošta zabývat. 

Zachování pošt v malých obcích plní společenskou 
a  sociální úlohu a musí se bojovat za jejich zachování 
i  za  cenu, že na ně přeneseme určité úkoly veřejné 
a  státní správy. V  některých obcích je pošta jediným 
sociálním centrem, které v obci zbylo. 

                                                                                                                      
Mgr. Michal Vinš, starosta obce
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OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

SÁZENÍ SADU ŽIVOTA

 listopadu jsme v Obecním sadu života 
za naše nové občánky vysadil i 
13  nových stromů. Byly to jabloně 

a švestky. Akce se zúčastnili rodiče s dětmi, kterým 
se v letošním roce narodilo miminko. Každý si svůj  
stromek opatřil jmenovkou a datem výsadby. Je to 
tradice, ve které chceme pokračovat i v budoucnu.  
Těší nás, že se v obci stále rodí noví občánci.

 Přeji jim, ať se jim dobře daří a stromy rostou 
ve zdraví stejně dobře jako oni sami.                                                                                                                            

Mgr. Michal Vinš, starosta  
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                                                                          PODZIM V MŠ

odzim nám přinesl nejen mlhy, ale také spoustu 
zajímavých témat a přírodnin. Užili jsme si 
procházky v  listí, naučili jsme se nové věci 

o  ovoci a zelenině. Uvařili jsme dýňovou polévku 
a věřte, byla to dobrota. Upekli jsme také jablíčka, chipsy 
z  cukrové řepy, uvařili kompot, z nakrájené zeleniny 
sestavili postavy. Nezbylo nám vůbec nic. Obzvlášť 

řepné chipsy dětem chutnaly, byly moc slaďoučké. Díky 
krásné spolupráci s  paní S. Grešlovou si děti mohly 
vyzkoušet, jak se tahá řepa ze země. Řepu cukrovku 

pro nás každým rokem obstarává pan starosta M. Vinš. 
Z dýní jsme si vydlabali krásná strašidla, která nás ráno 
vítala u školky společně s duchy z kelímků. Strašidlácký 
bál se také velmi povedl, všude byla spousta mlhy, 
soutěží a muziky. Za zapůjčení přístroje na výrobu mlhy 
děkujeme paní L. Hejskové. I svátek svatého Martina 
jsme si užili. Ve školce se objevili krásní koně, dokonce 
i    artin s  mečem. Obec nám skýtá spoustu možností 
ke  krásným procházkám. Můžeme i jen tak běhat 
po  louce. Moc se také těšíme na prosincové programy 
v Ekocentru.  

Máme před sebou nejkrásnější svátky v  roce a s  tím 
spojené tvoření rodičů s  dětmi v MŠ. 14. prosince vás 
všechny zveme na vánoční besídku do KD v  Brništi. 
Besídka bude od 16.00 hod.  

Závěrem bychom chtěli poděkovat sponzorům naší 
MŠ. Mikulášskou nadílku sponzoruje firma KOMPAN 
Steel Manufacturing s.r.o. Vánoční nadílku sponzorují 
firmy: Arteler s.r.o. pana Michalského, Podralský 
nadační fond – ZOD, p. Václav Bartoš, p. Petr Musil, 
p. Ondřej Serdel, p. Václav Cichák. 

MŠ  A ZŠ BRNIŠTĚ

                                                                        FOTOOKÉNKO ZŠ
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                                                                FOTBALISTÉ INFORMUJÍ

ak nám skončil fotbalový podzim. Na to, že jsme 
nováčkem v  této soutěži, tak si naši hráči 
nevedli špatně. Ale popořadě. Po debaklu 

od rezervy České Lípy přišlo derby utkání proti sousední 
Lindavě. Tento zápas se povedl a po výborném 
a bojovném výkonu naše barvy vyhrály poměrně vysoko 
4:1. Následovala cesta do Horní Police. Tady domácí 
v  prvním poločase dali dvě branky, ale naši hráči 
zlepšeným výkonem ve druhém poločase výsledek 
srovnali a odvezli jsme si remízu 2:2. K dalšímu utkání 
k  nám přijela Sosnová. Tohle utkání se moc nepovedlo 
(chybělo 6 hráčů) a prohráli jsme 1:4. Předposledním 
zápasem podzimní části bylo utkání na hřišti suveréna 
soutěže Starých Splavů. Tady jsme dobře začali, neboť už 
v  první minutě jsme dali branku, na kterou domácí 
odpověděli vzápětí a celkově vyhráli 6:2. Úplně poslední 
zápas se hrál v Bukovanech, kde se předehrávalo první 
jarní kolo. I tady začali naši hráči dobře, o poločase vedli 
o dvě branky, ve druhé části pak z  pokutového kopu 
přidali třetí branku a s  domácími to vypadalo špatně. 

Poslední čtvrthodina však patřila domácím, kteří 
korigovali až na 4:3 pro naše barvy. Bylo to vydřené, 
ale  bojovné utkání. Naši hoši se opravdu snažili. 
Po  těchto výsledcích je naše družstvo v  půlce tabulky 
na 8. místě.  

Už teď se těšíme na jarní pokračování soutěže a další 
pěkné zápasy. O zimní přestávce máme v plánu posílit 
tým o nějaké nové hráče. Chtěli bychom také poděkovat 
fanouškům za přízeň a za to, že nás podporovali doma 
i venku.  

Na závěr bychom chtěli popřát všem lidem klidné 
prožití vánočních svátků a do nového roku hlavně hodně 
zdraví a spokojenosti. 

Také bychom vás chtěli pozvat na sportovní ples, který 
se bude konat 21. 1. 2023. K tanci a poslechu bude hrát 
kapela Mp3 z Nového Boru na sále Kulturního domu 
v Brništi.

                     Za FK Ladislav Zlatohlávek, sekretář klubu  

FK BRNIŠTĚ

NAŠE MLADÉ NADĚJE

ožná si myslíte, že naše malé děti nehrají 
fotbal, ale opak je pravdou. 8 našich mladších 
žáků trénuje v Zákupech a 2 v Mimoni. 

Dokonce naši malí fotbalisté již získávají své cenné 

zkušenosti v prvních zápasech. S družstvem 
Tělovýchovná jednota Zákupy hrají krajskou soutěž 
za starší přípravku.  Kluci, hodně úspěchů. 

Nina Vinšová
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                                                               MLADÍ STŘELCI BODUJÍ

 neděli 9. 10. začalo první kolo liberecké ligy, 
kde se hned na prvním místě v kategorii do 12 
let umístila naše nadějná střelkyně Nela 

Gottfriedová s nástřelem 301,2 bodu a na druhém místě 
s nástřelem 300,0 bodu skončil Jakub Hudák. 

Dne 23. 10. začalo první kolo jiříkovské ligy a nevedli 
jsme si špatně. V kategorii do 12 let jsme získali první tři 
místa! 

6. 11. se uskutečnilo druhé kolo liberecké ligy a vůbec 
poprvé na elektronické terče. Tady nás potěšil druhým 
místem Jakub Hudák. 

Také jsme začali s  přípravou střelby v  poloze vstoje. 
První dva závody v  této disciplíně si zkusila již Eliška 
Hudáková, která se umístila v  polovině výsledkové 
listiny, což je dobrým startem a do dalších závodů 
se  připraví a zapojí Amálie Obrdžálková a Jaroslav 
Nedbal. Přejeme jim hodně sil a trpělivosti v nadcházející 
přípravě. 

Na další závody pilně trénujeme a to, jak se nám daří, 
můžete aktuálně sledovat na našich webových stránkách, 
které jsou: www.ssk-brniste.cz. 

                                                           Mgr. Klára Kasper 

 

 

SSK BRNIŠTĚ / ZKO

                                                            KYNOLOGOVÉ NEZAHÁLEJÍ

líží se závěr roku, a proto bychom chtěli shrnout 
činnost základní kynologické organizace. 
Po dvou covidových letech jsme naskočili 

do  klasického režimu, scházíme se každou sobotu 
v areálu zátiší a snažíme se vylepšovat dovednosti našich 
psů. 
Členská základna ZKO Brniště je stabilní a tvoří ji 15 

členů, přičemž o sobotách se scházíme přibližně v počtu 
čtyři až deset členů a stejný počet psů. Také v  letošním 
roce jsme přivítali v našich řadách několik nováčků, kteří 
mezi nás perfektně zapadli. 

Zajímavostí brnišťského „cvičáku“ je bezesporu 
pestrost psích plemen – mezi našimi svěřenci jsou 
kříženci, ale i relativně neobvyklá psí plemena 
s průkazem původu, štěňata a mladí psi i psí důchodci, 
velká, služební i lovecká plemena. Toto nebývá opravdu 
na ostatních cvičácích zvykem. 

A jaké jsou naše plány následující sezónu? Rádi 
bychom se více zaměřili na pachové práce, ve kterých 
máme asi největší rezervy. Dlouhodobým plánem je 
i stálé vylepšování zázemí pro psy i pro nás. 

V  závěru bychom rádi poděkovali našim příznivcům 
a vedení obce za podporu a popřáli všem klidné vánoční 
svátky. 

          Za ZKO Brniště Mgr. Martin Gottfried, výcvikář  

 

http://www.ssk-brniste.cz
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DĚNÍ V EKOCENTRU VČELÍN

Vánoční dílny na Včelíně 10. 12. 2022 od 13 hod.  
ačíná adventní období, a proto bychom vás jako 
každý rok rádi pozvali na adventní dílničky 
do  Ekocentra. Ty letošní se budou konat 

3.  adventní víkend v sobotu 10. 12. 2022 od 13 hodin 
v  Ekocentru Včelín. Těšit se můžete na adventní hru, 
která vás provede tradicemi spojenými s adventem 
a Vánocemi. Víte, kdo dříve nosil dětem dárky? A proč 
má sv. Lucie v ruce husí brko? Kdo odpoví správně 
na  naše zvídavé otázky, dostane malou odměnu. 
A  samozřejmě rozpálíme pec a budeme společně péct 
vánoční cukroví a vytvářet netradiční vánoční dekorace. 
Už se těšíte na tu vůni a báječnou vánoční atmosféru? My 
ano. A hlavně se těšíme na vás. Tak určitě přijďte, 
v  Kavárně Jako doma si můžete dát výborný dortík 
a  něco teplého na zahřátí. A co myslíte, budou letos 
konečně bílé Vánoce? 

Ohlédnutí za Svatomartinským jarmarkem 
12. 10. 2022 jsme společně se ZOD Brniště, firmou 

Prominent CZ s.r.o., Krůtím Chefem a obcí Brniště 
pořádali akci Svatomartinský jarmark a krůtí hody. Měli 
jsme štěstí, počasí nám přálo, chvíli svítilo i sluníčko, 

a  tak se v průběhu odpoledne sešlo v areálu rostlinné 
výroby ZOD kolem 2 000 lidí. Na programu byla 
pohádka pro děti Královská bolístka, řeznická 
a  uzenářská show, soutěž o nejlepší řízeček, soutěž 
o  největšího jedlíka i mistrovství v bourání krůty. 
O  výbornou atmosféru se postarala kapela Malemirish. 

Pro děti byl připravený bohatý tvořivý program 
ve  vyhřívaném stanu a dospělí si mohli projít stánky 
s  řemeslnými a regionálními výrobky. Na závěr dne 
vystoupila skupina historického šermu SHŠ Lepus 
a přijel Sv. Martin na bílém koni. Ten den sice nesněžilo, 
ale Sv. Martin nás vyslyšel a spustil sněžení o týden 
později. Moc děkujeme, že jste si to s námi přišli užít 
a slibujeme, že příště bude více klobásek a svařáku. 😊  

Akce byla podpořena Libereckým krajem, odborem 
životního prostředí a zemědělství z „kalendáře akcí“. 

Projekt Užitková zvířata a jejich význam pro 
člověka  

Letošní rok jsme se společně s německými kolegyněmi 
z Naturschutzzentra v Neukirchu věnovali projektu 
zaměřenému na česko-německou spolupráci v oblasti 
vzdělávání žáků mateřských a základních škol na téma 
užitková zvířata. Vytvořili jsme a odzkoušeli 4 programy 
na téma Hospodářská zvířata, drůbež, opylovači a ryby 
ve variantách pro mateřské školy a 1. stupeň základních 
škol. Nyní již budou tyto programy ve standardní 
nabídce vzdělávacích programů Ekocentra. Do projektu 
se zapojily MŠ i ZŠ Brniště a společně s dětmi pro nás 
vytvořily dotazník a namalovaly moc hezkou zpětnou 
vazbu, za což děkujeme. Podle těchto dotazníků se 
dětem projekt líbil a oceňovaly i to, že se mohly setkat s 
německými kamarády. Také pro nás to byla příjemná 
roční spolupráce s kolegyněmi z NSZ Neukirch a je nám 
líto, že projekt už končí. 

Projekt je podpořený z prostředků EU, z Evropského 
fondu pro regionální rozvoj, v rámci programu 
spolupráce ČR  - Svobodný stát Sasko. 

Tým Ekocentra Včelín

EKOCENTRUM VČELÍN
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EKOCENTRUM / TAJENKA

EKOKROUŽKY

RELAXAČNÍ VEČERY

DATUM TÉMA

11. 1. 2023 Výroba krabic na maličkosti

25. 01. 2023
Práce s uměleckou sádrou - výroba 
solitérních soch 

8. 2. 2023 Šité kaktusy - květiny do květináčů

22. 02. 2023 Výroba svíček na dlouhé zimní večery

DATUM TÉMA

05. 01. 2023 Krabičky na maličkosti z přírodnin

12. 01. 2023
Stopy kolem nás (odlitky stop) a krmení 
zvířat

19. 01. 2023 Recyklace skla (mozaika)

26. 01. 2023 Výroba šperků z recyklovaného materiálu

02. 02. 2023
Recyklace papíru zábavně (masopustní 
masky, origami)

09. 02. 2023 Výroba a barvení ručního papíru

16. 02. 2023 Přírodní barvení látek

23. 02. 2023 Pokusy – život kolem nás
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DRSNÝ SEVER

ovolte, abych se představil, mé skautské jméno 
je Čolek a rád bych vám převyprávěl něco 
z naší skautské kroniky, tedy přesněji o našem 

podzimním vandru na nejsevernější bod České republiky, 
který se uskutečnil 11.-13. listopadu 2022. Vandr jsme 
z a h á j i l i p ro h l í d k o u m u z e a n ož í ř s k é t r a d i c e 
v Mikulášovicích. Mohli jsme se podívat na 2500 kusů 
historických nožů značky Mikov. Také jsme si přečetli 
hodně o místní historii a koupili si mapu v  infocentru. 
Infocentrum bylo součástí muzea anebo naopak, těžko 

říct. V pátek jsme vyrazili až po škole, a tak nebylo času 
nazbyt, dálky volaly. Hned jak jsme prošli vesnicí 
směrem na rozhlednu Tanečnici, začalo se stmívat. 
Procházeli jsme tmavými lesy a postupně na nás začala 
doléhat únava z uplynulého týdne. U jednoho z posedů 
číhal myslivec. Z  jeho hlasu bylo poznat, že z  nočních 
vandrovníků nebyl moc nadšený. Proto jsme ještě chvíli 
pokračovali v  cestě a utábořili se u nedalekého lesa. 
Jelikož bylo ještě brzo, oddávali jsme se hraní karet 
(samozřejmě UNO) a pojídání lovečáku. V noci jsme byli 
překvapeni, když jsme vylezli ven ze stanů, jelikož svítil 
měsíc a bylo všude krásně bílo.  

Sobotní ráno jsme zahájili pudingem a snídani jsme 
odložili až na rozhlednu. Ptáci pěkně zpívali a my 
vyráželi na další cestu. Svítilo sluníčko a šlo se nám 
velice lehce. Na Tanečnici jsme byli překvapeni velkou 
cihlovou rozhlednou a pěkným výhledem. Posnídali 
jsme lovečák a již zase měli batohy. Další naše cesta vedla 
podél hraničního potoka, který tekl lesem nevině dolů. 
Bylo to velice  dobrodružné, chodili jsme po kamenech 
a  přeskakovali potok, na každém kroku hrozilo 
vyvrknutí kotníku nebo zánět skákacích šlach. Všude byl 
mech, potůček byl úplně čistý a byla cítit příjemná vůně. 
Nakonec jsme se oddělili od potůčku a šli neznámými 
německými cestami. Povedlo se nám zabloudit a museli 
jsme  kvůli tomu vyšlápnout jeden nehezký kopec, ale 
objevili jsme pramen relativně čisté vody. Snad nám z ní 
nebude špatně. Za dvěma hupy a jedním kopcem 
Wolfsteinem byla malá ves, ve které byl opravdu 
strašidelný komín. Tyčil se uprostřed ničeho vedle těžce 
strádajícího mlýna s  eko střechou (je celá obrostlá 
stromy). Ve vesničce jsme nepotkali žádné lidi, a tak jsme 

byli rádi, že jsme se přesunuli do Vilémova a měli tyto 
pohledy za sebou. Ve Vilémově jsme si ve večerce koupili 
sladkosti na zlepšení nálady.  

Velkou část pohraničí jsme procházeli vesnicemi 
a sadami plných chatařů, nikoho jsme tudíž nepotkávali 
a často jsme měli špatnou náladu (tedy alespoň já J). 
Na  podzim bývá chladno, šero a my neměli pohodlí 
domova. V takovýchto situacích se musí občas člověk 
zamyslet a taky se překonat. Nevyužívat věci typu 
toaleta, měkká postel, jídlo bez jakékoli námahy. Tady si 
všechno člověk nese s  sebou, co nemá, nepotřebuje. 
Hlavou se člověku honí různé myšlenky, když vidí jen 
prázdné a rozbořené domy. 

Na konci jedné z malých vesniček - Severní Lobendavě 
cesta odbočila doleva. Nebylo to nic zvláštního až na to, 
že odbočovala přímo do ohrady. Nezbývalo nám nic 
jiného než ohradu překonat. Začalo se stmívat. To je také 
jedna z  nevýhod na podzimním cestování. Pokračovali 
jsme do ne moc příjemného kopečku a najednou se 
začaly objevovat hlavy s rohy. Nejdříve jen hlavy, potom 
krávy, a nakonec se z  toho vyklubalo stádo krav a telat. 
Opravdu velké stádo. Utvořili jsme taky stádo a pomalu 
a velice opatrně (všichni se báli, abychom si je nepoštvali 
proti sobě) jsme postupovali přes lejna dál. Krávy začaly 
najednou bučet a různě se shlukovat i se svými mladými 
přírůstky, až se nám začala strachem třást kolena. 
Nakonec jsme úspěšně zdolali ohradu a oddychli si, že 
už máme vše za sebou. To nebylo všechno, ke tmě se 
přidal hlad. U přístřešku jsme si zkřehlými prsty umyli 
kuře, brambory a vykřesávali oheň. Úspěšně jsme 
si  uvařili. Museli jsme sice pořád přikládat do ohně 
a dolívat vodu, ale vývar se povedl. 12. listopadu 2022 
ve 21:05 byl brnišťskými skauty dobyt nejsevernější bod 
ČR. Od teplého vývaru nám k němu zbýval už jen jeden 
kilometr. Utábořili jsme se hned vedle v lese. Všichni byli 
rádi, že jsme to dokázali. Ráno nás překvapila velká 

zima, a tak jsme si dali snídani ve spacácích. Zase 
lovečák, řekli jsme si totiž, že si nebudeme brát nic 
jiného. Poslední, co jsme viděli, než jsme se vrátili 
do  teplých domovů, byla zřícenina zámku Lipová, 
zámecké zahrady a rybník. 
                                                              Jáchym Kuc - Čolek

YMCA
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 listopadu se vypravili do přírody i naši 
nelmladší. Přestože ráno pěkně mrzlo, 
v  9  hodin  vyrazila výprava 9 vlčat 
a  světlušek na Laufberg. Kdyby někdo 

nevěděl - Brnišťský vrch neboli Brnišťák. Akce byla velice 
zdařilá, nikdo se neztratil, neumrzl, neupálil, nenudil, 
neutopil, nepolámal, nekutálel, neoslepil, nevykřičel, 
nepřejedl, jen  kuře se snědlo. A tak jsme se po 16. hodině 
správně vyřádění, trošku unavení, ale šťastní vrátili 
domů. 

                                                                 Tomáš - Kolohnát 

YMCA
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                                                            PLAMEŇÁCI A SURIKATY

hoj všem čtenářům a hlavně fanouškům 
PLAMEŇÁKŮ z  SDH Brniště. 
Dlouho jsme se vám neozvali, ale nebojte,  

nezaháleli jsme a poctivě se připravovali na soutěže. 
Od  léta, kdy proběhl náš příměstský tábor, který jsme 
si  všichni moc užili, jsme se účastnili soutěží, na které 
jsme se po letní pouze moc těšili. Jako první proběhl 
3. ročník Stážského víceboje, kde nás reprezentovala dvě 
družstva. V  kategorii MLADŠÍ jsme se umístili 
na  3. místě a v kategorii STARŠÍCH na místě  6. Další 
soutěž na sebe nenechala dlouho čekat a naši 
PLAMEŇÁCI se na chvíli                rozdělili.  Jedna část 
reprezentovala v Křížanech na TFA, kde si za jednotlivce 
Jeník vybojoval 2. místo a Samík 3.  Druhá část se 
zúčastnila krajského kola v běhu na 60m s překážkami, 

kde se za Liberecký kraj umístila Sabča  a jako první 
náhradník Nelča. Sabča nás následně reprezentovala 
v  této disciplíně i na mistrovství ČR, kde se umístila 
na 108. místě. Musím zmínit i Mimoňské šedesátkování, 
odkud si Karolínka přivezla krásné 4. místo. Poslední 
soutěží v  tomto roce bylo první kolo hry Plamen 
v Doksech. 

Teď už se dostáváme i  k našim Surikatám (družstvo 
dospělých). Surikaty a Plameňáci se účastnili společné 

soutěže Branného závodu v  Postřelné - Memoriálu 
Miloslava Pecinovského, kde si Plameňáci odvezli 1., 2. a 
3. místo a Surikaty místo 1. Ráda bych zmínila i další 
úspěchy v požárním sportu  Surikat - a to například…. 

Memoriál Rudolfa Plívy v  Mimoni, kde jsme 
v  požárním útoku vybojovali 3. místo. Ze Stráže pod 
Ralskem  v  kategorii  Ženy jsme si přivezli 2. místo a 

v kategorii Muži také 2. místo. Super vzpomínky máme 
i  na noční branný závod v  Horní Libchavě, kde jsme 
se  umístili v  kategorii muži na 4. místě. Další soutěž 
s  umístěním na 2. místě se konala v  Jezvé. 
A  předposlední soutěží našich Surikat v  tomto roce se 
konala v České Lípě a to o putovní pohár starosty OSH, 
odkud si muži i ženy odvezli krásné první místo a 
putovní poháry. No a úplně poslední trochu netradiční 
soutěží pro nás byl ve Vratislavicích  požární útok 
na  sucho O předvánočního kapra. Umístili jsme se na 
4. místě.  

Těm, kteří nám fandí a podporují, moc děkujeme 
a přejeme mnoho nejen sportovních, ale hlavně životních 
úspěchů v životě a spoustu radosti a pohody do nového 
roku. 

 AHOJ!
 VAŠI PLAMEŇÁCI A SURIKATY Z SDH BRNIŠTĚ

                                            Za vedoucí Lenka Kulhánková  

MLADÍ HASIČI
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esko-německý projekt Rozkvetlé louky se 
po téměř třech letech chýlí ke konci. Za tu dobu 
jsme toho hodně dokázali a naučili jsme se 

spoustu nových věcí. Podařilo se nám společně vytvořit 
síť spolupracujících obcí, které na svých katastrech 
vytvořily krásné rozkvetlé louky. Největší úspěch vidím 
v tom, že se díky tomuto projektu dostalo do podvědomí 
široké veřejnosti, že anglický trávník není jedinou 
možností, jak udržovat své okolí... I malý kousek 
rozkvetlé louky znamená obrovský prostor pro hmyz 
a  drobné živočichy, kteří pomalu ale jistě ztrácí své 
přirozené prostředí.

Během projektu jsme spolu s německým partnerem 
-Centrem ochrany přírody v Neukirchu uskutečnili 
několik školení, workshopů, workoutů, informačních 
akcí, kde jsme prezentovali ideu projektu, týdenní 
workshop pro děti a také dva celodenní letní festivaly 
u  nás v  Brništi. Nasbírali jsme mnoho zkušeností 
v  oblasti péče o louky, jejich zakládání, udržování 
a doplňování o kvetoucí druhy rostlin. Do projektu bylo 
zapojeno 10 německých a 10 českých obcí a měst. Každý 
z nich  vybral projektovou louku, kterou jsme během let 
mapovali, udržovali a dosévali. Výsledky byly velmi 
individuální, protože každá louka je originál a má jiné 
přírodní podmínky, od kterých se odvíjí druhová skladba 
l o u k y. K o m p l e t n í s e z n a m z a p o j e ný c h o b c í , 
fotodokumentaci zapojených luk, užitečné informace 
o  loukách a sběru semen naleznete na webových 
stránkách: www.lychnis.org.

Dne 28. 11. 2022 proběhla v ekocentru Včelín závěrečná 
konference projektu, které se zůčastnili projektoví 
partneři, zástupci zapojených obcí i občané, kteří se 
po celou dobu aktivně účastnili projektu. Na konferenci 
vystoupili odborníci z německé i české strany hranice. 

Těm patří obrovské poděkování, protože nesou velikou 
zásluhu na úšpěšnosti celého projektu. Za českou stranu 
to byli paní Mgr. Iva Machová, Ph.D. a pan 
Doc.  RNDr.  Karel Kubát, CSc. Díky jejich odbornému 
dohledu a zkušenostem se nám podařilo vytvořit soubor 
několika velmi povedených rozkvetlých luk, které mají 
nakročeno, aby se do budoucna staly jakýmsi vzorem 
ostatním obcím, které by na svých pozemcích chtěly 
vytvořit podobnou louku. Čeká nás ještě běh na dlouhou 
trať, protože takovou druhově stálou a bohatou louku 
nelze vytvořit za rok, ani za dva, ale je to zdlouhavý 
proces  minimálně na  jedno desetiletí...

Budeme rádi, když se nám tímto projektem 
podaří ,,nastartovat" zájem veřejnosti a okolních obcí 
k  podobnému záměru, jaký byl ten náš. Děkuji všem, 
kteří se zapojili a budeme se těšit na další přeshraniční 
spolupráci.

Bc. Kateřina Kabešová, DiS. 

Projekt je podpořený Evropskou unií z Evropského fondu pro regionální rozvoj z Programu spolupráce 
Česká republika – Svobodný stát Sasko 2014-2020. Das Projekt ist durch die Europäische Union aus dem 
Europäischen Fonds für regionale Entwicklung aus dem Kooperationsprogramm Freistaat Sachsen – 
Tschechische Republik 2014-2020 gefördert.

ROZKVETLÉ LOUKY

   PROJEKT ROZKVETLÉ LOUKY SE CHÝLÍ KE KONCI                           

http://www.lychnis.org
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JAK TO BYLO S MIKULÁŠEM?
vatý Mikuláš se narodil někdy kolem roku 270 
v  Pataře v Turecku. Byl mezi lidmi velice 
oblíbený pro svou štědrost a proslul i jako 

zachránce nespravedlivě obviněných a obránce víry. 
Pro množství zázraků, které se udály na jeho přímluvu, 
se mu někdy říká Divotvůrce. Byl velmi zbožný 
a po smrti otce prý veškerý majetek rozdal chudým.                                                                                                                                              

Nejstarší legenda vypráví, že jeden zchudlý šlechtic 
musel poslat své tři dcery do nevěstince, aby si vydělaly 
na věno, Mikuláš vhodil v noci do okna měšec s penězi 
jako věno pro první dívku. To pak udělal ještě 2x a těmito 
skutky rodinu uchránil. Po odhalení pravdy se vydal 
do  Svaté země, plul do Egypta a cestou je přepadla 
bouře. Když už námořníci nevěřili, že se zachrání, 
Mikuláš se obrátil s modlitbou k nebi a bouře ustala. 
Cestou po poušti pocítil nutkání vrátit se domů. 
Na  zpáteční cestě, někdy kolem roku 280 se brzy ráno 
zastavil v kostele v Myře. Zde se biskupové usnesli, 
že zvolí za nového biskupa toho, kdo ráno první vstoupí 
do kostela. Byl to právě Mikuláš, koho tam našli. Jindy se 
dozvěděl o odsouzení tří nevinných vojáků, přispěchal 

na místo popravy a vojáky zachránil. Rozdával poučení, 
navštěvoval nemocné, vězně i zajatce, byl ochráncem 
vdov a sirotků. Za vlády Diokleciána byl pronásledován 
a zajat. Na svobodu se dostal až za vlády Konstantina 
Velikého v roce 314.

Zemřel 6. 12. 343 v Myře v Turecku, kde byl také 
pohřben. Když se stala Malá Asie součástí islámského 
světa, italští  námořníci se zmocnili v roce 1087 ostatků 
sv. Mikuláše a převezli je do Bari v Itálii, kde pro něho 
nechali postavit baziliku, kterou i s Mikulášovými 
ostatky posvětil v roce 1089 papež Urban II.            

Svatý Mikuláš se stal patronem námořníků , 
obchodníků, lukostřelců, dětí lékárníků, právníků, 
studentů , vězňů , rybářů , pekařů hostinských 
i  prostitutek. Svatý Mikuláš byl velice štědrý a všude, 
kde se objevil, činil dobro, proto se stalo tradicí /už 
od 14. st./, že v předvečer chodí Mikuláš a obdarovává 
děti. Chodí již 5. 12., protože v minulosti začínal den už 
v podvečer.                                                                                                                   

wikipedia.org/wiki/Svatý_Mikuláš                                                                     
LH

VÁNOČNÍ TRADICE

 neděli 27. listopadu jsme na našem věnci 
zapálili první svíčku a zahájili tak nejkrásnější 
období roku – čas adventu.

Kde se vzaly věnce? 
H i s t o r i e j e v e l i c e 
bohatá. Zvyk mohl 
inspirovat ž idovský 
svátek světel Chanuka. 
K ř e s ťa n é s e m o h l i 
zhlédnout ve zvyku 
Germánů, kteří v zimě 
z a p a l o v a l i o h e ň 

uprostřed zeleného kruhu, kterým znázorňovali slunce.
Na konci 19. st. habsburský pedagog a kněz Johan 

Hinrich Wichern, který tehdy učil malé sirotky, je chtěl 
před Vánoci potěšit. 30. listopadu / na sv. Ondřeje/ 
nechal zavěsit do společné jídelny kolo od vozu 
ozdobené po krajích celkem 23 svícemi, které 
symbolizovaly 23 dní do příchodu Vánoc.

Myšlenka se lidem zalíbila  a zanedlouho se v kostele 
v Cáchách objevil první věnec moderního typu. U nás se 
zvyk uchytil až v polovině 20. st.

Svíčky – každá má svůj přesně daný význam. Každá 
má své jméno i svou barvu.

1. svíčka nese jméno Naděje – tu jsme zapálili 27. 
listopadu na první adventní, tedy železnou neděli. Od ní 
postupujeme proti směru hodinových ručiček.

2. svíčka - Mír. Zapalujeme ji na druhou, tedy 
bronzovou neděli. Letos 4. prosince.

3. svíčka - Přátelství. Zapalujeme třetí, tedy stříbrnou 
neděli. Letos 11. prosince.

 4. svíčka - Láska. Zapalujeme ji na čtvrtou, tedy 
poslední adventní, neboli zlatou neděli. V letošním roce 
18. prosince. Tato svíčka bývala podle tradice růžová.

5. svíčka – Do věnce můžeme dát i pátou svíčku, 
dávala se doprostřed a měla bílou barvu. Symbolizovala 
samotného Krista. Lidé ji zapalovali na Štědrý den 
po západu slunce.

Barvy – historicky k adventu neodmyslitelně patřila 
fialová barva, byla symbolem noblesy, důstojnosti, 
rozjímání a pokání. Tuto barvu oblékal i kněz. Na čtvrtou 
neděli však oblékal roucho růžové. Tato barva odkazuje 
na naději upřenou na zrození Ježíše Krista. Právě tři 
fialové svíčky se dávaly na věnec. Doplnila je jedna 
růžová. Barvy nemusely být vyhrazeny jen svíčkám. 
Mohly se použít jiné barvy a doplnit fialovými 
a růžovými stuhami.

V některých kruzích se používaly svíčky červené 
a  zlaté. Symbolizovaly Kristovu prolitou krev a zlatá 
život a vítězství dobra. Dnes jsou možná nejoblíbenější. 
Jinde se používaly svíce bílé, které symbolizují sváteční 
atmosféru.

Samotný slaměný věnec měl symbolizovat věčnost, 
měl odhánět zlé duchy a zajistit pro domácnost 
požehnání.      

www.frekvence1.cz                        LH                                

ADVENTNÍ VĚNEC

Redakční rada Zpravodajství přeje 
všem čtenářům radostné Vánoce a do 

nového roku hodně štěstí, zdraví, 
spokojenosti a splnění všech přání.                                                                                     

http://www.frekvence1.cz
http://wikipedia.org/wiki/Svat%C3%BD_Mikul%C3%A1%C5%A1
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ROZSVÍCENÍ STROMEČKU
     
 Brništi proběhlo 
r o z s v í c e n í 

s r o m e č k u v p á t e k 
25.  listopadu. V 6 hodin 
večer, kdy měla akce začít 
už byla náves plná lidí. 
K aždý , k d o s e p ř i še l 
podívat, mohl společně 
s  panem starostou si to 
pěkně odpočítat. Nadšení 
bylo veliké. Program nám 
všem zpestřilo vystoupení 
d ě t i č e k z M Š . J e j i c h 
šikovnost i bezprostřednost byla úžasná. Během večera 
nás také navštívil Mikuláš se svými čerty a andělem. 

Ti  obdarovali všechny /
samozřejmě hodné/ děti 
sladkým balíčkem, jak už je 
v tomto období zvykem. 
Bylo milé setkat se po delší 
době se známými, dozvědět 
se, co je nového, jak se 
c h y s t á m e n a V á n o c e . 
Atmosféru ještě podtrhl 
s t á n e k s t r d e l n í k e m 
a  svařáčkem. Byl to velmi 
příjemně strávený večer 
a už se zase těšíme na další 
podobné a tak hezké akce.        

Děkujeme. Byla to nádhera.
LH
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POZVÁNKY / INZERCE
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INFORMACE K TANEČNÍM NEJEN PRO DOSPĚLÉ

• Začínáme 11. prosince 2022 

• každou neděli od 17  do 19 hodin v KD Brniště 

• bude 10 lekcí 

• lektor: František Kalina z  Velenic

• na FB: František Francesco Kalina 

• cena 1.250 Kč na osobu 

V případě zájmu se přihlašovat: 

tel: 605 299 396 
email: frantisek_kalina@seznam.cz 

 listopadu se konal tradiční Večírek 
seniorů, ale tentokrát trochu netradičně. 
Začal totiž už v 16 hodin, což všichni 

senioři kvitovali. Úvodní slovo pana starosty Vinše a pak 
už opět úžasné vystoupení žáků naší školy, tentokrát 
třeťáků a čtvrťáků. To nás vždy rozněžní a dojme, slzičky 
samozřejmě byly. A za to velké díky všem paní 
učitelkám, které nikdy nezklamou a se svými dětmi vždy 
příjemně překvapí. No a pak už začala hrát Septima. 
Našli se tací, kteří hned při první písni šli do kola, ale tak 
to má být. Bylo i tradiční občerstvení, aby byla síla 
na  taneček. Novinkou bylo, že zde byl fotograf a vedle 
toho, že nám pořídil nádherné fotky z vystoupení našich 
školáčků, se mohli nechat vyfotit i senioři. Ukázku 
můžete vidět na fotografii.

Když už jsme si skoro všechno řekli, blížil se konec 
setkání ve 20 hodin. Je to čas, který nám seniorům 
vyhovuje. Bylo to akorát. Věřím, že jsme všichni 
odcházeli v příjemné náladě domů. Díky také hasičům, 
že dovezli ty, kteří by se jinak na akci nedostali.

A vlastně díky všem. Těm, co se podíleli na přípravě 
akce, obci, Strachotům za obsluhu i nám všem za to, 
že  jsme přišli. Byla to po delší odmlce opět vydařená 
akce a už se těšíme na další večírek. Brzy na shledanou.

LH

VEČÍREK SENIORŮ / TANEČNÍ
VEČÍREK SENIORŮ

mailto:frantisek_kalina@seznam.cz
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